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Több száz alapiskola áll át egy új oktatási rendszerre 

Az új tanév a tárca szerint több tervezett változással és újdonsággal jár majd, melyek célja az oktatás minőségének javítása. „Ez a 

tanév az „oktatási bársonyos forradalom” jegyében telik majd tájékoztatott Tomáš Drucker oktatási miniszter. […] Ebben a tanévben 

további 400 alapiskolában állnak át az új oktatási rendszerre, s a tantervet a kor követelményeihez igazítják. […] „Olyan iskolákra 

van szükségünk, melyek a gyerekeket gyakorlati készségekkel és kritikai gondolkodással vértezik fel. Sikeres fiatal generációt kell 

nevelnünk, mely képes a problémák megoldására és meg tud felelni a kor kihívásainak“ – folytatta Drucker…” Forrás: Felvidek.ma: 

teljes cikk > 

Ravasz Ábel: Az oktatási tárcánál azt szeretnénk, hogy kevesebb iskola legyen 

Beszélgetésünkből kiderül: milyen hozadéka lehet a magyar iskolák számára annak, ha bekerül a törvénybe, hogy a támogatói 

intézkedéseket anyanyelven kell megkapniuk a nemzetiségi iskolák diákjainak; hogyan gondolkodnak az évismétlés intézményének 

módosításáról a közoktatási törvény mélységi reformjánál; milyen eszközökkel ösztönözheti a minisztérium a középiskolák 

hálózatának optimalizációját. […] Eddig a helyi adókból finanszíroztuk az óvodákat a településeken keresztül, januártól az 

iskolákhoz hasonló fejpénzrendszerre, normatív finanszírozásra állunk át. […] A kötelező iskolalátogatás befejezését a tanév 

végéhez kötjük, mert a gyakorlatban azt látjuk, hogy ha a gyerekek a születésnapjukkal elérik a kötelező iskolalátogatást, akkor már 

napokkal előtte nem jártak iskolába. […] A fejpénzrendszerben ugyanis az évismétlés azt jelenti, hogy az iskola továbbra is pénzt 

kap a gyerek után. Azt szeretnénk, hogy az iskolák azért kapjanak extra támogatást, ha a gyerekek tőlük sikeresen átlépnének a 

középiskolába…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk >  

Horony Ákos: Közelebb kerül a kormányhoz a kisebbségi kérdés 

Az eddigi kormánytanácsi bizottsági szintről újfent kormánytanácsi szintre került a kisebbségi kérdés kezelése Szlovákiában. A 

mindenkori kormányfő lesz a kormány nemzetiségi kisebbségi tanácsának elnöke, az alelnöke pedig a nemzetiségi kormánybiztos. 

[…] A lépés gyakorlati vetületeiről Horony Ákos nemzeti kisebbségekért felelős kormánybiztost, a változás egyik előkészítőjét 

kérdeztük. […] Úgy gondoltam, a kisebbségi kérdések a kormányfőn keresztül juthatnának a legközvetlenebb módon a kormány 

elé, ami nagyban növelné a tanács működésének hatékonyságát. […] A tanácsban az államigazgatás képviselői mellett a kisebbségek 

27 választott képviselője fog helyet kapni szavazati joggal. A tanács egyelőre a korábbi bizottsági tagokkal folytatná a munkáját, 

azzal, hogy a magyar kisebbség képviselete kiegészült további két taggal, így a magyar tagok száma ötről hétre emelkedett…” 

Forrás: Ma7.sk: teljes cikk >  

Megnyílt Szlovákia második magyar nyelvű speciális óvodája 

Az Ekecsi Egyesített Iskola részeként működő óvoda 2024. szeptember 1-jén megnyitotta kapuit az egészségileg hátránnyal élő 

gyermekek számára, ahol autizmussal élő és mentálisan sérült gyermekeket fogadnak 4-6 éves korig. […] Az igazgatónő, Hrubá 

Ildikó stábunknak elmondta, komoly összefogás és támogatás eredménye ez az óvoda, amelyben szakirányú végzettséggel és 

gyakorlattal rendelkező szakemberek által végzett komplex gyógypedagógiai fejlesztések, foglalkozások várnak a két öt-öt fős 

csoportra…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk >   

 

Videó: Világversenyre készülnek a robotika verseny országos győztesei 

Májusban Szabadka adott otthont az 5. World Robot Olympiad szerbiai nemzeti döntőjének, amelynek szervezői a Magyar 

Tannyelvű Tanítóképző Kar és a magyarországi Edutus Egyetem voltak, fő támogatója pedig a Magyar Nemzeti Tanács. […] A 

szerbiai nemzeti döntőn legjobban teljesítő gyerekek közül májusban négy korosztályonkénti kategóriában hirdették ki a 

legjobbakat, akik most közös felkészülési táborban, a szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző Karon készültek az előttük álló 

robotikai világversenyekre. Námesztovszki Zsolt, egyetemi tanár, az MTA külső köztestületének tagja, a WRO szerbiai 

versenysorozatának koordinátora elmondta: Itt, most, ebben a pillanatban 10 csapat és 25 gyerek van csapatvezetőikkel egész 

Szerbia területéről tehát Jagodina, Belgrád, de nagy számban vannak itt vajdasági magyar gyerekek is…” Rtv.rs: teljes cikk > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://felvidek.ma/2024/09/02/az-uj-tanevben-tobb-valtozast-vezetnek-be-az-oktatas-minosegenek-javitasa-erdekeben/
https://napunk.dennikn.sk/hu/4181388/ravasz-abel-az-oktatasi-tarcanal-azt-szeretnenk-hogy-kevesebb-iskola-legyen-de-abba-nem-szolunk-bele-hogy-melyik-iskola-szunjon-meg/
https://ma7.sk/aktualis/horony-akos-kozelebb-kerul-a-kormanyhoz-a-kisebbsegi-kerdes
https://ma7.sk/tajaink/megnyilt-szlovakia-masodik-magyar-nyelvu-specialis-ovodaja-videokkal
https://www.rtv.rs/hu/vajdaság/világversenyre-készülnek-a-robotika-verseny-országos-győztesei_1566792.html
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Videó: Megkezdődött a 72. Kanizsai Írótábor 

A magyarkanizsai népkertben, az írótábor emlékművénél való tisztelgéssel kezdődött meg a 72. Kanizsai Írótábor. […] Az írótábort 

Verebes Ernő, a szervezőbizottság elnöke nyitotta meg. Beszédét azzal kezdte, hogy a résztvevők ugyanazért gyűltek össze, mint 

tették ezt korábban mások is: hogy találkozzanak, írjanak, eszmét és könyvet cseréljenek, nem utolsó sorban pedig megvitassák 

egymással közéleti és élet-közeli dolgaikat: […] Ezután került sor Péter László székelykevei származású képzőművész Pengerajz 

című kiállításának megnyitójára a Dobó Tihamér Képtárban. […] A kiállítás megnyitó után a képtár földszintjén Kereszt/Metszet 

címmel tartották meg azt az életút-beszélgetést, melynek során Péter Lászlót Gruik Ibolya kérdezte arról, hogyan találta meg, 

megtalálta-e egyáltalán a saját útját. […] Szombaton a 72. Kanizsai Írótábor harmadik napján Gruik Ibolya vezetésével a 70 éve 

született Sziveri Jánosra emlékeztek…” Magyarszo.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk  3> teljes cikk 4 > 

Szüreti napok Bácskossuthfalván 

Gulyás László A Rizling Egyesületről című könyvének bemutatójával kezdődött meg Bácskossuhtfalván a hagyományos szüreti 

napi rendezvénysorozat. […] A szüreti nap apropóján Fábrik Attilánál, a rendezvény egyik fő szervezőjénél, a Rizling Szőlészek és 

Gyümölcsészek Egyesületének elnökénél érdeklődtünk, hogy az idén van-e okuk a termelőknek az ünneplésre. […] A 

szőlőskertekben a tőke elkezdte magát megvédeni, és a szemekből visszaszívta a nedvességet, így a bogyók összeaszalódtak. Az 

idén még az is jellemző volt, hogy csaknem egy hónappal korábban kezdődött a szüret…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Interjú: Csikós Pajor Gizella, tanár 

Csikós Pajor Gizella okleveles matematikus, a zentai Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium és Kollégium nyugalmazott igazgatója 

Magyar Arany Érdemkereszt kitüntetésben részesült a tehetséggondozás iránti elhivatottsága, példaértékű pedagógusi pályája, 

valamint intézményvezetői és közéleti tevékenysége elismeréseként. […] Az egyetemi diplomám megszerzése után 1982-ben 

azonnal iskolában kezdtem dolgozni, és egészen idei, június 1-jén történt nyugdíjazásomig a tanári pályán maradtam. […] A Bolyai 

kifejezetten matematikai profilú intézmény. Ez kihívást jelentett, ugyanakkor olyan élményt nyújtott, amelyet nehéz szavakba 

önteni. Az iskola lelkülete és az ottani matematikaoktatás megvalósítása rendkívül vonzó volt. Más jellegű kihívást jelentett, mint 

a főiskolán való tanítás, ahol az amfiteátrumban történő előadás során nem alakul ki személyes kapcsolat a hallgatókkal…” 

Hetnap.rs: teljes cikk > 

Az idén ők kapják Zenta város legrangosabb elismeréseit 

Zenta Község Képviselő Testületének kedden megtartott ülésén a képviselők megszavazták, hogy a szeptember 11-én, a város napja 

alkalmából megrendezésre kerülő díszülésen kik vehetik át a város legrangosabb elismeréseit. Így a testület döntése alapján a Pro 

Urbe Plakett díjat az idén Tari Lászlónak, zentai helytörténésznek ítélik oda. […] Tari Lászlót a zentai Történelmi Levéltár jelölte 

a díjra. A jelölést azzal indokolták meg, hogy a zentai helytörténész sokéves pályafutása során számtalan kiadvány létrehozásában 

vett részt…” Vajma.info: teljes cikk >  

Felhívás: Lerombolt emlékművek kerestetnek! 

Egy a délvidéki lerombolt emlékműveket csokor szedő honlap indult nemrégiben: a https://leromboltemlekmuvek.hu a múlt eltűnt 

emlékműveit igyekszik összegyűjteni, dokumentálni és megőrizni az utókor számára azzal a céllal, hogy bemutassák azon 

emlékhelyeket és köztéri szobrokat, amelyeket leromboltak és így már nincsenek fizikailag jelen, de történelmi és kulturális 

jelentőségük továbbra is fontos…” Szmsz.press: teljes cikk >    

 

Miért húzódik el Fegyir Sándor nagyköveti kinevezése? 

Fegyir Sándor nagyköveti kinevezése hosszú ideje húzódik. Több mint egy éve az ukrán térfélen pattog a labda, ugyanis tavaly 

augusztus elején az akkori köztársasági elnök, Novák Katalin aláírta Ukrajna új magyarországi rendkívüli és meghatalmazott 

nagykövetének kinevezéséhez szükséges hozzájáruló határozatot. […] A napokban megkerestük az ukrán külügyminisztériumot, 

hogy megtudjuk, az új nagykövet mikor foglalhatja el állomáshelyét a magyar fővárosban, hiszen hivatalosan még mindig ő a jelölt 

a posztra. […] Információink szerint Fegyir Sándort két év önkéntes katonai szolgálat után idén februárban nagyköveti kinevezése 

miatt tartalékos állományba helyezték át. Ezt követően, a nagyköveti kinevezéseknél alkalmazandó szabályoknak megfelelően, 

átesett a nemzetbiztonsági átvilágításon és benyújtotta a kinevezéséhez szükséges nyilatkozatokat. Sajtóhírek szerint az ukrán 

https://www.magyarszo.rs/kultura/irodalom/a.314238/A-muveszet-es-az-irodalom-talalkozasanak-szintere
https://www.magyarszo.rs/kultura/a.314310/Az-irotabor-megujulasara-a-fiatal-irok-szerepvallalasara-van-szukseg
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/elkezdodott-72-kanizsai-irotabor
https://www.rtv.rs/hu/kultúra/harlequin-mosolya-72.-kanizsai-írótábor_1566793.html
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/topolya/a.314233/Aggodalmat-termett-a-gyumolcsos
https://hetnap.rs/cikk/Egy-elet-a-tehetseggondozas-szolgalataban-49181.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29899/Az-iden-ok-kapjak-Zenta-varos-legrangosabb-elismereseit.html
https://szmsz.press/2024/09/08/lerombolt-emlekmuvek-kerestetnek/
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külügyminisztériumban nincs egyetértés a személyéről. […] Úgy fest, hogy Volodimir Zelenszkij még nem döntött az új budapesti 

nagykövet kinevezéséről.…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Interjú: Nagy Kamilla, a Gálocsi Elemi Iskola igazgatónője 

A Kárpáti Igaz Szó Kulcslyuk rovatának mai vendége Nagy Kamilla, a Gálocsi Elemi Iskola igazgatónője. […] Történelem és 

nemzetközi kapcsolatok szakon végeztem az Ungvári Nemzeti Egyetem Ukrán–Magyar Oktatási-Tudományos Intézetében. Még 

ötödévesen munkába álltam az Ungvári Drugeth Gimnáziumban, napközis nevelőként tevékenykedtem. Ezután rövid szünet 

következett a pályámon, férjhez mentem és külföldre költöztünk. Nem bizonyult a legjobb döntésnek, ugyanis visszavágytunk a 

szülőföldünkre, ezért hamar hazajöttünk. […] Sokat kellett tanulnom, gyakran a saját hibáimból, és szükség volt arra is, hogy 

gyorsan alkalmazkodjak a különböző helyzetekhez…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Klisza János jubileumi kiállítása Ungváron 

Az ungvári grafikus-tájképfestő és építész 75. születésnapja alkalmából jubileumi kiállításra került sor a Kárpátaljai Magyar Képző- 

és Iparművészek Révész Imre Társasága (RIT), a Boksay József Kárpátaljai Megyei Szépművészeti Múzeum és az Ukrán Nemzeti 

Képzőművészeti Szövetség Kárpátaljai Megyei Tagozata szervezésében. […] Az egyéni kiállításon Kulin Ágnes, a RIT elnöke 

elmondta, a kárpátaljai festőiskola jeles képviselője aktívan tevékenykedik, a mostani kiállításon számos munkáját tekinthetik meg 

egészen az 1970-es évektől kezdve napjainkig. […] A technikája is különleges, és tökéletesen illik az általa képviselt 

posztimpresszionista, impresszionista stílushoz. A legtöbb festménye, amit itt, ezen a retrospektív kiállításon láthatunk az ungvári 

szépművészeti múzeumban, pasztellkrétával készült…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Kárpátalja ismét tarolt a Kulturális Filmek Fesztiválján 

Szakmai tapasztalatcserére és baráti beszélgetésekre egyaránt lehetőség nyílt a Demjénben megrendezett X. Kulturális Filmek 

Fesztiválján. Az eseményen olyan, a Kárpát-medencében dolgozó filmesek vehettek részt, akiknek alkotásai az előzőleg 

meghirdetett online versenyen a legtöbb közösségi aktivitást érték el. […] A kárpátaljai tv-sek több filmmel is neveztek a 

megmérettetésre. A Molnár Ildikó, Bereczky Tamás és a Kovács Géza, Vass Tamás alkotta páros különdíjban részesült. Debreceni 

Kamilla és Balla Béla a második helyezésért járó díjat nyerte el. A közönségdíjat és az egyik kategória első díját a K. Debreceni 

Mihály, Bereczky Zsuzsanna és Bereczky Tamás alkotta csapat hozhatta haza, Kovács Géza és Bereczky Tamás pedig 

kategóriájában szintén első helyezést ért el…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

Kitekintő: Ukrán–lengyel viszony: „A múltat végképp eltörölni” nem lehet 

Az újabb ukrán–lengyel csörtéről a Jevropejszka Pravda (JP) számolt be a Rzeczpospolita és a Do rzeczy nyomán augusztus 30-án. 

[…] Ukrajnában a Legfelső Tanács 2018-ban hozott határozata értelmében minden évben, szeptember második vasárnapján 

megemlékeznek az 1944-1951 között zajlott kelet-lengyelországi kitelepítések ukrán áldozatairól. Különféle számítások szerint, a 

mai kelet-lengyelországi és nyugat-ukrajnai területekről közel 700 ezer ukrán lakost telepítettek ki. Az akkori Lengyelország 

kommunista vezetése és a Szovjetunió között létrejött úgynevezett „kölcsönös lakosságcseréről” szóló egyezmény keretében 

Lengyelországból az ukránokat, Ukrajnából pedig a lengyeleket kényszerítették kitelepülésre…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes 

cikk > teljes cikk 2 > 

 

Szakértő az elkülönítő szobáról, az új iskolai előírásokról 

Ha szükség van rá, lehet alkalmazni fegyelmezési formákat, de a pedagógusoknak és diákoknak is a megelőzésre, a pozitív értékek 

felmutatására kellene törekedniük – mondta el az új iskolai szabályok kapcsán a Krónikának Ferencz-Salamon Alpár, az RMPSZ 

általános alelnöke. […] „Ilyen például az úgynevezett – ne nevezzük fogdának, ahogy a sajtóban megjelent, hanem inkább elkülönítő 

szobának – helyiségek használata. […] Az iskolaigazgatók nem tartják jó ötletnek a közbeszédben fogdaként emlegetett megoldást, 

[…] a tanügyminiszter szerint a fogda bevezetése egyébként meg nem is kötelező…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > 

Felmérés: A lakosság egyharmada gondolja, hogy az iskola felkészít az életre 

A Reveal Marketing Research legújabb felmérése arra irányul, hogy többet megtudjon a romániaiak oktatási rendszerrel kapcsolatos 

megítéléséről és a fiatal diplomások körében tapasztalható aggasztó munkanélküliségről. […] A tanulmány szerint a romániaiak 

csupán 34 százaléka gondolja úgy, hogy a hagyományos oktatás nagy vagy nagyon nagy mértékben készíti fel gyermekeit az életre. 

https://kiszo.net/2024/09/08/miert-huzodik-el-fegyir-sandor-nagykoveti-kinevezese│kiszo-hatter/
https://kiszo.net/2024/09/08/nagy-kamilla-akkor-vagyok-nyugodt-amikor-tudom-a-munka-el-van-vegezve/
https://kiszo.net/2024/09/07/klisza-janos-jubileumi-kiallitasa-ungvaron-●-karpati-igaz-szo/
https://karpataljalap.net/2024/09/02/karpatalja-ismet-tarolt-kulturalis-filmek-fesztivaljan
https://karpataljalap.net/2024/09/04/ukran-lengyel-viszony-multat-vegkepp-eltorolni-nem-lehet
https://karpataljalap.net/2024/09/04/ukran-lengyel-viszony-multat-vegkepp-eltorolni-nem-lehet
https://tv21ungvar.tv/2024/09/08/szeptember-8-a-kelet-lengyelorszagi-kitelepitesek-ukran-aldozatainak-emleknapja/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/ne-csak-oktasson-neveljen-is-az-iskola-szukseg-van-a-kovetkezetesen-betarthato-szabalyozasra-n-ferencz-salamon-alpar-az-uj-isk
https://transtelex.ro/kozelet/2024/09/05/diakstatutum-iskolai-fogda-igazgatok
https://transtelex.ro/kozelet/2024/09/05/diakstatutum-iskolai-fogda-igazgatok


       

Ez a megítélés a vidéken elterjedtebb, ott a válaszadók 39%-a tartja megfelelőnek a hagyományos oktatást, míg a városiak csak 32 

százaléka. […] Ezek az adatok hangsúlyozzák, hogy a romániai családok körében egyre nagyobb az aggodalom az oktatás 

minőségével és relevanciájával kapcsolatban…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Romániában mintegy tíz évvel ezelőtt elkezdődött egy belső migráció 

Romániában mintegy tíz évvel ezelőtt elkezdődött belső migrációnak köszönhető: egyre több Kárpátokon túli fiatal találta úgy, hogy 

Erdélyben a nyugati életszínvonal megközelíthető, itt vállalt munkát. A belső migráció az oka, hogy Erdélyben az etnikai arány 

felborul. Miközben Romániában a románok és magyarok megközelítően azonos arányban fogynak, Erdélyben kis mértékben 

csökken a magyarok, nagy mértékben nő a románok száma. […] Románia megyéinek közel felében a nyugdíjasok száma meghaladja 

az alkalmazottak számát – derült ki az Országos Statisztikai Intézet jelentéséből. Olténia, Munténia és Moldva fokozatosan 

elöregedik és kiürül, csak a nagyvárosi aglomerációk mutatnak valamivel jobb demográfiai korképet…” Forrás: Balk.hu: teljes cikk 

> 

Magyar iskolák országos tanévnyitója Besztercén 

Beszterce hét évszázados, gyönyörű műemlék épülete, a Szent Miklós evangélikus templom adott otthont szeptember 7-én, 

szombaton a magyar iskolák országos tanévnyitó ünnepségének. […] A Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ) 

szervezésében – az erdélyi, magyarok lakta megyék képviselői mellett anyaországi meghívottak és kárpátaljai vendégek 

részvételével – zajló együttléten a zászlós bevonulás és a Szózat eléneklése után Adorjáni Dezső Zoltán, a Romániai Evangélikus-

Lutheránus Egyház püspöke, a rendezvény egyik fővédnöke hirdette Isten igéjét…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Egyetemi bentlakások: Kolozsváron csak húsz százaléknak juthat 

Túlzsúfoltak a bentlakások, nincs elég szálláshely a hallgatók számára, így drága albérletet kell fizessenek, ezért elsősorban 

bentlakásokra kapott az oktatási minisztérium 40 millió lej pluszt augusztus elején a tartalékalapból – szavazta meg a kormány. 

Három egyetemet emelnek ki, ahol sürgősen be kell fejezni munkálatokat, a kolozsvári Babeș-Bolyai Tudományegyetem viszont 

nincs köztük. Markó Bálint, az egyetem rektor helyettese a Maszolnak elmondta, ugyan évek óta kérik a támogatást 

bentlakásépítésre, épület felújításra, pozitív válasz eddig nem érkezett. […]  A Babeș–Bolyai Tudományegyetem mintegy 7000 

bentlakásos hellyel rendelkezik, és így hallgatói – mintegy 45 ezer diák – körülbelül húsz százalékának tud szálláshelyet biztosítani. 

Arányaiban nem túl sok a 7000 bentlakásos hely, így nagy kiváltságnak számíthat, ha jut belőle főleg Kolozsváron, ahol 400 euró 

alatt nemigen találni már albérletet…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Erdély-szerte vészesen megnőtt a trópusi hőmérsékletű napok száma 

Az Országos Meteorológiai Intézet (ANM) mérései azt mutatják, hogy a felmelegedés a Körösök vidékén éppúgy érvényesül, mint 

a Királyhágó túloldalán vagy épp a Székelyföldön. Sepsiszentgyörgyön idén júniusban 21,1 Celsius-fok volt az átlaghőmérséklet, 

ami 3,5 fokkal haladta meg az 1991–2020-as időszak 17,6 C-fokos átlagát…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Talányos leleteknek örülhetnek a málnásfürdői Füvenyes-tetőn kutató régészek 

Többéves szünet után újra lehetősége adódott a Székely Nemzeti Múzeum munkatársainak, hogy a málnásfürdői Füvenyes-tetőn 

több mint 100 évvel ezelőtt megkezdett régészeti feltárásokat folytassák. A múzeum szakemberei maguk is több évig kutatták a 

területet és több ezer éves építmények nyomaira, valamint tárgyakra bukkantak. […] „Idén a rézkori település külső, úgynevezett 

B-zónájában végzünk ásatásokat” – közölte az ásatást vezető Sztáncsuj Sándor régész, aki éppen a feltárást megkezdő László Ferenc 

múzeumigazgató unokájánál, László Attila régészprofesszornál doktorált és az erősdi kultúra országszerte elismert szakértőjének 

számít. […] Az újrakezdett ásatások első napján tizenhat obszidián eszköz került elő…” Forrás: Szekelyhon.ro: teljes cikk > 

Interjú: Antal Róbert-István monográfiája révén átfogó és hiteles portrét kapunk Jordáky Lajosról 

A Kriterion Könyvkiadó és az Erdélyi Múzeum Egyesületnek a 20. század sorozatában jelent meg tizedik kötetként Antal Róbert-

István, az MTA külső köztestületi tagjának „A nemzetét szerető szocialista” című monográfiája. A történészi munka rámutat: 

Jordáky politikai szerepvállalása ellentmondásokkal teli, de jelentős, hiszen kulcsszereplője volt a második világháború utáni 

korszakban az erdélyi magyar közösségi újrakezdésének és érdekérvényesítésének. Antal Róbert-István könyve az első olyan átfogó 

és hiteles portré, amely Jordákyt bemutatja: közvélemény-formáló publicistaként, irodalomtörténészként, munkások ügyének 

elkötelezett képviselőjeként. […] Említetted, Bárdi Nándor azzal csábított, hogy milyen gazdag, feldolgozatlan, forrásokban 

bővelkedő hagyatékról van szó. Kutatásomnak egyik legfontosabb publikálatlan forráscsoportját az Erdélyi Múzeum Egyesület 

Kézirattárában őrzött Jordáky-hagyaték képezte, amit Bárdi Nándor rendezett a kétezres évek elején. […] Elég nagy hangsúlyt 

fektettem a titkosszolgálati anyagokra…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

https://maszol.ro/belfold/A-lakossag-egyharmada-gondolja-hogy-az-iskola-felkeszit-az-eletre-SZAVAZZ
https://balk.hu/2024/09/03/mindenki-tartson-el-egy-masikat-nyugdijasok-pensionar/
https://balk.hu/2024/09/03/mindenki-tartson-el-egy-masikat-nyugdijasok-pensionar/
https://www.e-nepujsag.ro/articles/a-megmaradas-vegvari-uennepe
https://maszol.ro/belfold/Egyetemi-bentlakasok-Kolozsvaron-csak-husz-szazaleknak-juthat
https://maszol.ro/eletmod/Nyakunkon-a-klimavaltozas-Erdelyt-szerte-veszesen-megnott-a-tropusi-homersekletu-napok-szama
https://szekelyhon.ro/aktualis/talanyos-leleteknek-orulhetnek-a-malnasfurdoi-fuvenyes-teton-kutato-regeszek
https://transtelex.ro/kultura/2024/09/07/jordaky-monografia-interju-antal-robert-istvan


       

Beszélgetés: Ha a rendszer változik, akkor a tankönyv is fog 

Erdély történelme különböző megvilágításban szerepelt Magyarország és Románia tankönyveiben a múlt században. Ennek oka az 

eltérő identitástudatban, a múlt történéseiben és az akkori politikai helyzetben gyökerezik. A jelenséget augusztus 25-én elemezte 

Jérémy Floutier történész és Veres Valér szociológus, az MTA külső köztestületének tagja a Kolozsvári Magyar Napokon. […] 

Jérémy Floutier kutatásai Erdély 1945 és 1990 közötti magyarországi és romániai oktatási reprezentációjára összpontosítanak, és 

már kilenc éve foglalkozik a témával. A történész először is felhívta a figyelmet arra, hogy a magyar történelemben nagy 

jelentőséggel bír Erdély területe. […] Román szemszögből egészen más perspektívák mérvadóak: Erdély kapu Nyugat felé, az 

építmények jelentősége, a terület értékessége, az első román nyomtatványok (Román katekizmus) és bibliafordítások (Szászvárosi 

evangélium) helyszíne. Az előadó szerint a tankönyv a pedagógia, a történelemírás, valamint az állami emlékezetpolitikák 

háromszögének eredménye. […] Veres Valér szociológiai szempontból vizsgálta meg a tankönyvek tartalmának alakulását az 1990 

utáni időszakban. A szociológia rámutat arra, hogy az iskolai képzés és általa a tankönyv az egyik fő befolyásoló tényező a fiatalok 

nemzeti identitásának kialakításában…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Az angol és orosz irodalom remekműveiből készült előadásokat visz színre új évadában a szatmári társulat  

Három nagyszínpadi bemutatóval, változatos kínálattal várja közönségét az új évadban a Szatmárnémeti Északi Színház Harag 

György Társulata. […] A főbérlet három előadása ezúttal is két fontos klasszikus művet és egy fergeteges vígjátékot tartalmaz. Az 

évadkezdő előadás, A miniszter félrelép című vígjáték mellett ezúttal az angol és az orosz irodalom két óriását, Shakespeare-t és 

Bulgakovot emeltük be ebbe az „alapcsomagba…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Nem nyílt meg a tavaly tragikus körülmények között beomlott székelyudvarhelyi bentlakás 

Zárva marad a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium bentlakása. A távolabbi településről érkező diákokat – akárcsak a múlt 

tanév második felében – más iskolák internátusaiban szállásolják el, számol be a Hargita Népe. […]  A Tamási Áron Gimnázium 

igazgatója, Laczkó György úgy tudja, hogy az ingatlan tulajdonosa, a Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség felújítja, újjáépíti 

majd, jelenleg a tervezés fázisában van a folyamat…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Benyújtotta lemondását a Maros Művészegyüttes igazgatója, aki ellen petíciót nyújtottak be az alkalmazottak 

Hangfelvételt közölt, és a Maros Művészegyüttes több alkalmazottjának beszámolója alapján a társulatban uralkodó toxikus 

légkörről számolt be a Pontmaros nevű vásárhelyi portál. A Pontmaros által közölt hangfelvételen Barabási Attila Csaba, a Maros 

Művészegyüttes vezetője hallható, akinek szerdán több mint 90 alkalmazottja kérte egy petícióban a lemondását Maros Megye 

Tanácsától, bérezéssel kapcsolatos törvénytelenségek és az igazgató intézményvezetési stílusa miatt. […] Lemondott a Maros 

Művészegyüttes igazgatói tisztségéről Barabási Attila Csaba – jelentette be Barabási Facebook-oldalán…” Forrás: Pontmaros.ro: 

teljes cikk > teljes cikk > 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

              

            Összeállította: Bóna László 

https://www.e-nepujsag.ro/articles/ha-a-rendszer-valtozik-akkor-a-tankoenyv-is-fog
https://kronikaonline.ro/kultura/az-angol-es-orosz-irodalom-remekmuveibol-keszult-eloadasokat-mutat-be-uj-evadaban-a-szatmari-tarsulat
https://maszol.ro/belfold/Nem-nyilt-meg-a-tavaly-tragikus-korulmenyek-kozott-beomlott-szekelyudvarhelyi-bentlakas
https://www.pontmaros.ro/a-maros-muveszegyuttes-tobb-alkalmazottjat-alazta-meg-barabasi-attila/
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